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Pokud sledujete, co se děje ve světě kolem 
nás, nejspíš vstupujete do adventního ča-

su s opět horší náladou. Zdá se, že tak jako 
na zimu ubývá světla v přírodě, i ve společ-
nosti se stále více zatemňuje.

Válka za humny zdaleka nekončí, naopak 
sledujeme, jak do ní nenápadně další a dal-
ší vojenské velmoci přilévají palivo v podo-
bě nových dodávek zbraní, k tomu se přidala 
regulérní a nemilosrdná válka v Izraeli/Pa-
lestině, kde si taky mocní ze všech stran při-
hřívají vlastní polívčičku. Ekologická zátěž 
světa těmito konflikty zase výrazně vzrostla 
a ani o krok jsme se nepřiblížili k odstranění 
největších bolestí lidstva – chudoby, hlado-
morů a nemocí.

Dokonce i v klidném a poměrně bohatém 
Česku se mnozí potýkají, jestli ne s nedo-
statkem, pak přinejmenším s výrazným sní-
žením životní úrovně. Přibývá lidí, kterým 
jejich příjmy nestačí na bydlení, rostou ceny 
základních potravin nebo léků. Mnozí nevi-
dí řešení své situace a zkoušejí před těžkost-
mi utéct k alkoholu nebo drogám, někteří se 
rozhodnou sami ukončit svůj život. A i v této 
situaci se zase objevují takoví, kteří lidskou 

beznaděj zneužívají k vlastnímu prospěchu  
a iniciativně rozeštvávají společnost.

Když k tomu přidáme mezilidské vztahy, 
ubíjené a-sociálními sítěmi a elektronickou 
ne-komunikací, máme obraz hodný přidání 
do apokalypsy.

Ale přesto všechno jako křesťané nemáme 
a nemusíme propadat beznaději. I v temných 
dnech platí Ježíšův příslib světla. Nejsme 
odkázaní na blahovůli politiků, můžeme 
spoléhat na Pána všech pánů, kterému zále-
ží na každém z nás a z Jehož ruky nás nikdo 
nemůže vytrhnout. Nemusíme se přizpůso-
bovat tempu splašené doby – můžeme se za-
stavit v modlitbě, poděkovat Bohu za všech-
no dobré, co nám dává, můžeme pozvedat 
oči k nebi a vidět světlo, které v Ježíši při-
šlo mezi lidi.

Přejeme vám, abyste v adventu a ve vánoč-
ním čase mohli prožít radost z Boží lásky na-
vzdory temným obzorům. Aby vás Bůh na-
plňoval svým Duchem povzbuzení a naděje  
a abyste svým dílem mohli i vy přispívat  
k odtemňování našeho světa.

Štěpán Janča

 úvodník

Časopis evangelického sboru v Krnově a Bruntále vydáván pro členy a přátele sboru za 
dobrovolný příspěvek. Redakční rada: Bedřich Marek, Tamara Maláčová, 
Štěpán Janča, Petr Strnadel.

Farní sbor ČCE, Albrechtická 811/8, Krnov, 794 01, tel.: 739 244 607. 
Kazatel sboru: Štěpán Janča.
Pravidelná shromáždění: Neděle 9.45 bohoslužby v evangelickém kostele, 

Úterý: 17.00 biblická hodina na faře, Pátek: modlitební setkání v 18.00 na faře.

Ježíš řekl: 
Já jsem přišel na svět jako světlo, aby nikdo, 
kdo ve mne věří, nezůstal ve tmě.
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den pro izrael pozvánka na vánoční divadelní hru 
„loď naděje“ -  17. 12. 2023

 Slavnostní shromáždění 

Spojme se 
v modlitbě
Zveme vás na shro-

máždění tradiční-
ho aliančního týdne 
modliteb, která se bu-
dou jako obvykle konat 
v prvním celém ledno-
vém týdnu, tzn. od ne-
děle 7.1. do 14.1. Přes-
ný rozpis setkání pro 
Krnov i pro Bruntál bu-
de teprve zveřejněn bě-
hem prosince, ale i tak 
si, prosíme, udělejte čas 
ke společné modlitbě za 
jednotu Církve Kristo-
vy.

Den pro Izrael se konal 
v krnovské synagoze  

v úterý 19.9. Hosty byli opět 
osvědčení Daniel Žingor  
a Jaromír Vykoukal, a s ni-
mi přijel ještě navíc Radek 
Hejret, místopředseda spol-
ku ICEJ ČR (česká pobočka 

Mezinárodního křesťan-
ského velvyslanec-

tví Jeruza-

lém). Tématem byla otázka, 
jestli dvoustátní řešení je 
skutečně reálným řešením 
pro Izrael. Všichni předná-
šející se shodli na tom, že 
je to přinejmenším velmi 
problematické – vzhledem 
k nesmiřitelným postojům 
hlavně palestinských před-
stavitelů.

V tu chvíli jsme ještě netu-
šili, jaké peklo nastane v Iz-

raeli během dvou dalších 
týdnů. Modleme se za 

usmíření mezi Izra-
elem a Palestin-

ci, modleme 
se za mír pro 
blízký vý-
chod, pros-
me o to, 
aby v zemi 
zasl íbené 
mohl za-
vládnout 
š a l o m 
Hospodi-
nův.

pouť  
do krasova
Po úspěchu loňské pouti do 

Krasova jsme se rozhod-
li akci zopakovat. Byla zvo-
lena třetí neděle v září. Poča-
sí bylo tentokrát ukázkové,  
a i když poutníků nebylo 
mnoho (8 lidí a 3 psi), všichni 
si krásnou cestu vychutnali.

V Krasově už čekali další, 
takže závěrečnou bohosluž-
bu a po ní i grilovačku a spo-
lečné zpívání si vychutnalo 
přes 30 účastníků.

Už se těšíme na příští roč-
ník.

divadelní představení 
příběhu petra Jaška
V Úvalně Na staré rych-

tě jsme měli možnost 
7. října zhlédnout divadelní 
představení 445 dní, inspi-
rované příběhem Petra Jaš-
ka, českého humanitárního 
pracovníka, který byl rok a 
půl bezprávně vězněn v Sú-
dánu a bezmála při tom při-
šel o život. Představení, kte-
ré výtečně odehrál jediný 
herec Vladimír Vácha, bylo 
koncipováno jako rozhovor 
v televizním studiu, který se 
retrospektivně vracel k jed-

notlivým událostem oněch 
445 dnů, které Petru Jaško-
vi změnily život.

Představení bylo skuteč-
ně silným zážitkem. Člověk 
si uvědomil, jak nám zdánli-
vá maličkost může radikál-
ně změnit život; a také to, 
že křesťanská víra nemu-
sí být jen pohoda, kafíčko  
a nekonečné hádanice o slo-
víčka, ale někdy taky mů-
že od člověka vyžadovat se-
beobětování a vytrvalost  
v utrpení.

Slyšeli jste někdy biblic-
ký příběh o potopě svě-

ta? Ne? Pak máte příležitost 
to napravit. Pokud jste ho 
slyšeli, i tak jste zváni. Dě-
ti a dospělí herci vám pří-
běh předvedou netradičním 
způsobem 17.12. v 16 hodin 
odpoledne v kostele, kde se 
odehraje napínavá divadelní 
hra „Loď naděje“. V  našem 
případě bude potopa svě-
ta končit Kristovým naro-
zením. Jak jinak. Jsou pře-
ce Vánoce.



doBRý paStýř doBRý paStýř6 7

požehnání bratrům Hoferkovýmkonvent s emotivní rozpravou

Bible je scénář života

V  neděli 24.9.2023 jsme 
byli svědky požehná-

ní bratrům Hoferkovým – 
Šimonovi a Tobiáškovi. Fi-
lip Hoferek s  manželkou 
Liduškou přinesli své syny 
do shromáždění, aby – jak 
pravil br. Farář Janča k  ro-
dičům i ke sboru – „chlapce 
svěřili jejich Stvořiteli a aby 
Šimonek i Tobiášek, až bu-
dou brát rozum, porozuměli 
evangeliu a přijali Krista ja-
ko Spasitele do svého života. 
Pán Bůh nám dává požehná-

V sobotu 7. října byl hostem setkání pod 
kruchtou Petr Sláma, docent evange-

lické teologické fakulty Univerzity Karlo-
vy, přední český starozákoník a hebraista. 
Vyprávěl nám o Bibli, o tom, jak chápe ně-
které méně srozumitelné pasáže, o nejno-
vějších archeologických výzkumech v Izra-
eli, a podělil se s námi i o některé kousky 
svého osobního příběhu.

Petr mluvil o některých problematic-
kých otázkách starozákonního bádání, 
zvláště o otázkách historicity textů – na-
příklad jestli jeruzalémský chrám stál 

vždycky tam, kde jsou jeho pozůstatky 
dnes (nejnovější archeologické výzkumy 
objevily starší objekt skoro identického 
půdorysu o pár kilometrů vedle na dneš-
ním předměstí Jeruzaléma), nebo jest-
li politicky byl významnější severní Izra-
el nebo jižní Judsko. I přes tyto dobově  
a kulturně podmíněné otazníky, i přes 
to, že Bible je dílo lidské se všemi lidský-
mi omezeními, je to stále kniha, kterou si 
Bůh používá, aby lidi oslovoval a inspiro-
val a kterou můžeme použít jako scénář 
pro svůj život.

Konvent Moravskoslez-
ského seniorátu zase-

dl ve sboru v Novém Jičíně 
v sobotu 4.11. Zúčastni-
li se jej zástupci všech sbo-
rů našeho seniorátu, a kro-
mě toho i zástupci mládeže, 
kaplanů, emeritní kazatelé  
a členové seniorátního vý-
boru.

Z úředních záležitostí by-
ly nejdůležitější volby nové-
ho seniora a doplnění seni-
orátního výboru. Seniorem 
bude bratr Vlastík Stejskal 
ze Zábřeha, vedle něj pak v 
seniorátním výboru budou 
nově zasedat sestra Jana 
Vrajová z Olomouce a bratr 
Radomír Tyml z Hodslavic. 
Volební období jim všem 
začíná 1.1.2024 a potrvá 
do 31.12.2029. Z dřívějš-
ka pak ve funkci zústávají: 

seniorátní kurátorka Hana 
Honsnejmanová z Hranic  
a bratři Pavel Prejda z No-
vého Jičína a Mojmír Blažek  
z Těšína.

Kromě voleb a dalších 
obligátních úředních zá-
ležitostí se konvent nejví-
ce věnoval tématu, které 
v posledních měsících vel-
mi výrazně hýbe naší círk-
ví – totiž otázce, zda faráři 
naší církve mohou, budou-
-li požádáni, dát požehná-
ní stejnopohlavním párům. 
Květnový synod schválil 
usnesení, že se tak stát mů-
že, ale zůstává na rozhod-
nutí konkrétního faráře, 
zda to udělá nebo ne. Není 
to zakázáno a nikdo k tomu 
není nucen.

Na konventu k tomuto té-
matu zaznělo několik ná-

vrhů, z nichž nakonec byly 
přijaty dva poněkud proti-
chůdné, oba schváleny těs-
nou většinou: na jednu stra-
nu byla vyjádřena podpora 
obsahu tohoto synodního 
usnesení, na druhou stranu 
byl synod vyzván k revoka-
ci usnesení a zahájení širo-
ké celocírkevní diskuze na 
toto téma, ze které by vze-
šlo nové usnesení v této vě-
ci. I konventní rozprava by-
la velmi emotivní, a bohužel 
se ukazuje, že i když téma 
samotné je v Písmu napros-
to okrajové, nese s sebou 
obrovské množství závaž-
ných souvislostí a má po-
tenciál rozdělit naši církev.

Modleme se o moudrost 
a o Boží vedení pro všechny 
naše kazatele a představite-
le v této otázce.  /šj/

ní a také my se můžeme stá-
vat požehnáním pro lidi ko-
lem sebe…. V  Božích rukou 
budou i vaše děti v bezpečí,“ 
ujišťoval Štěpán Janča rodi-
če i všechny přítomné.

  /tm/

 pod kruchtou s petrem Slámou 
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Svatba Romany Sedláčkové 
a rozhovor s jejím ženichem
Z titulní strany už asi víte 

o tom, že 28. října 2023 
se udála v kostele velká sláva. 
Naše presbyterka Romana 
Sedláčková si brala za man-
žela Karla Fridricha. Svatba 
byla krásná, nevěsta nádher-
ná a ženich šikovný. Roma-
nu zná většina našeho sboru, 
někteří od jejího dětství, ale 
novopečeného manžela Kar-
la neznáme vůbec. 

Zkusím ho tedy trošku vy-
zpovídat.

l Bratře karle, nebude 
vadit, když Vám dám zvě-
davé otázky? přece jen by-
chom rádi slyšeli, jaké-
ho ženicha si vybrala naše 
kamarádka a presbyterka 
sboru Romana.

Určitě mi to nevadí, na zví-
davé otázky jsem zvyklý. Rád 
odpovím. Jenže kde začít? 
Možná tím, že je mi 56 let  
a mám šest dětí. Pět je jich už 

Staršovstvo na horách 
Tentokrát na horách nebyl 

Anděl, ale krnovské star-
šovstvo, včetně rodinných 
příslušníků. Výjezdní zasedá-
ní se konalo v Andělské Ho-
ře (dokonce přímo v salesi-
ánském domečku na kopci  
u kostela), a to v pátek a so-
botu 20.-21.10.

Páteční večer byl věno-
ván neoficiálnímu rozhovoru  
a seznamování, a také nefor-
mální bohoslužbě a modlit-
bám.

V sobotu jsme se pak vě-
novali tématům, na která 
při běžném provozu nezbý-
vá čas. Vzali jsme za odrazo-
vý můstek závěry loňských 
porad o budoucnosti sboru 
(„Zaměřeno na budoucnost“) 

a hodnotili, co se podařilo 
uskutečnit, co se rozbíhá a co 
se naopak nedaří.

Konstatovali jsme, že se 
slibně rozjely skupinky, byť  
v trochu jiné podobě, než tra-
diční domácí skupinky – má-
me skupinku žen, skupinku 
mužů a skupinku v Branti-
cích. Začínáme obnovovat 
práci s dětmi a mládeží. Na 
střídačku s biblickými hodi-
nami se koná vyučování pro 
začínající křesťany. Doce-
la se daří koncerty pro veřej-
nost, a také přednášky zají-
mavých hostů stály za to. Ve 
sboru máme pěkné mezilid-
ské vztahy a zdá se, že lidem, 
kteří přijdou mezi nás popr-
vé, se u nás líbí.

Díky Pánu Bohu a oběta-
vým členům sboru a spřízně-
ným duším zvládáme finanč-
ně náročné starání o kostel  
i faru a všechny nezbytné 
sborové výdaje.

Na druhou stranu vidíme 
ještě rezervy v budování sboro-
vého společenství i v evangeli-
zaci, také nás občas vyčerpávají 
některé konflikty vnitrosboro-
vé nebo vnitrocírkevní.

Celé setkání jsme zakončili 
v sobotu společným obědem 
a další neformální bohosluž-
bou a modlitební chvílí.

Děkujeme Romaně Sed-
láčkové za zajištění prostor  
a manželům Wdówkovým za 
zajištění krmení pro hlado-
vé krky.

Benefice pro varhany
Ve středu 8.11. se v krnovském koste-

le konal benefiční koncert, při kterém 
vystoupili žáci a učitelky z krnovské ZUŠ 
– klavíristé, flétnisté a zpěvačky. Program 
byl velmi pěkně připravený a přibližně  
60 posluchačů odcházelo domů s příjem-
ným kulturním zážitkem. Koncert vyne-
sl skoro 11.000 Kč, které budou využity na 
obnovu varhan v kostele.

V rámci koncertu byla také slavnostně 
zakončena dražba perníkového modelu na-
šeho kostela, který postavila sestra Jančo-
vá. Tato dražba přinesla pro opravu varhan 
další 4.000 Kč.

Na opravě varhan se intenzívně pra-

cuje – v adventu už by se na ně opět mě-
lo dát hrát. Připomínáme, že letošní etapa 
rekonstrukce bude stát víc než milión ko-
run, a v příštím roce nás čeká etapa dru-
há v ceně dalších bezmála 700.000. I přes 
štědrý příspěvek kraje (500.000 v letoš-
ním roce) Jeronýmovy jednoty (200.000) 
nebo města Krnova (50.000), stále potře-
bujeme doplnit náš vlastní podíl platby. 
Pokud byste chtěli přispět na tento účel, 
můžete poslat peníze přímo na účet sbo-
ru nebo na transparentní účet veřejné sbír-
ky: 296800727/0300, variabilní symbol: 
98005203.

Za každý příspěvek děkujeme.

dospělých a mají své rodiny. 
A také mám 5 vnoučat. Nej-
mladší dcera je stále se mnou. 
Manželka zemřela minulý 
rok v srpnu na rakovinu. 

Třicet let jsem pracoval ja-
ko pastor ve sboru. Pak jsem 
byl dva roky ředitelem křes-

ťanského konferenčního cen-
tra. Obě zaměstnání přináše-
la další aktivity, do kterých 
jsem byl zapojený. Například 
25 let jsem byl členem výbo-
ru České biblické společnosti 
a z toho 15 let jsem mu před-
sedal. Podílel jsem se na růz-
ných biblických soutěžích  
a připravoval pro ně otázky. 
Zasedal jsem také v  porotě. 
Aktivit spojených s prací pas-
tora bylo celkem dost. Vstou-
pil jsem do práce potravinové 
banky a dělal i dluhové pora-
denství. Ve městě, kde jsem 
měl sbor, jsem se zapojoval  
i do komunitního plánování. 

Nicméně mojí největ-
ší touhou je misie a misijní 
práce. A to v  mnoha podo-
bách. Jednou z nich jsou mi-
sijní stavební výjezdy. V ro-
ce 2010 jsem jel se 40 lidmi 
do Francie, kde jsme po-
máhali stavět a opravovat 
v  jedné novokřtěnecké ko-

 Výjezdní setkání na annabergu 

 Vystoupení krnovské ZUŠ 
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munitě. Od roku 2014 jez-
dím pravidelně do Afriky, 
kde jsme například stavě-
li školu uprostřed masajské 
stepi nebo dětský domov 
pro sirotky. Postupně se 
práce rozšířila do různých 
zemí – Tanzanie, Zambie 
nebo Jižní Súdán. V posled-
ních letech rozvíjím projek-
ty v  Malawi. Tady se zamě-
řujeme spíše na sirotky a na 
sociální práci. Díky jedné 
mojí známé jsme rozjeli mě-
ření zraku. Objíždíme ves-
nice a nabízíme měření očí  
a případně darujeme vhod-
né brýle, které sebou vozí-
me. Ty získáváme sbírkou 
použitých, které nám lidé 
přinesou. Celý výjezd je do-
provázen večerním vyučová-
ním a kázáním evangelia. 

l není nevhodné zeptat 
se, jak jste se s  Romanou 
seznámili?

To by bylo lepší se zeptat 
Romany, myslím, že by to po-
dala daleko lépe. Byla to to-
tiž ona, kdo byl v našem se-
známení ten aktivnější. Když 
jsem v minulém roce ovdověl, 
začal jsem se modlit, co Pán 
Bůh plánuje a jestli má pro 
mě nějakou další ženu. Byl 
jsem zmatený a neuměl jsem 
si představit, jak se s někým 
seznámit. S  manželkou jsem 
žil 36 let a vstup na seznamo-
vací trh byl pro mne nečeka-
ný. Proto jsem se modlil, že 
by bylo fajn, kdyby dotyčná 
přišla sama. Dlouhá léta spo-
lupracuji s  křesťanským Rá-
diem 7, kde jsem byl požá-
dán o rozhovor. Hovořil jsem  
o zvládání a řešení těžkých 
životních situací. No, a Ro-
mana to poslouchala a já ji 
v  tom rozhovoru zaujal. Na-
psala mi e-mail, a tak jsme 
začali komunikovat a postup-
ně se sbližovat.  

l nyní pracujete v  BtM 
(Brněnská tisková misie). 
řekněte, je mezi lidmi zá-
jem o vaše produkty? Má-
te zpětnou vazbu? 

To je další z  Božích zázra-
ků. Minulý rok v  lednu jsem 
onemocněl a musel do ne-
mocnice. Vyhřezla mi plo-
ténka a já zůstal ležet s ochr-
nutou nohou. Nebylo jasné 
kdy a zda vůbec budu schop-
ný pracovat. Proto jsme se 
domluvili se správní radou 

konferenčního centra, že se 
rozloučíme. Oni potřebova-
li najít někoho, kdo převez-
me celý hotel a připraví ho na 
novou sezónu. Já tak zůstal 
doma a bez práce. Jakmile se 
blížil konec mojí neschopen-
ky, tak za mnou přišli bratři 
z BTM, zda bych nechtěl pře-
vzít tuto práci. Bylo to krásně 
načasované. 

Pro ty, kdo BTM nezna-
jí: Jsme křesťanská nezisko-
vá organizace, která je zamě-

řena na misii. Naší službou 
je tisk a produkce materiá-
lů, které pomáhají věřícím 
k evangelizaci a sdílení své ví-
ry. Nabízíme jednoduché le-
táky vysvětlující křesťanství, 
k dispozici máme různá svě-
dectví a zkušenosti s Bohem. 
V  dnešní době se zaměřuje-
me také na blahopřání jako 
například Vánoční přání se 
svíčkou, jiné je se zápalkami 
anebo také parkovací hodi-
ny s biblickými texty. Celkem 
nabízíme přibližně tisíc růz-
ných letáků a produktů. Ne-
ustále hledáme způsoby, jak 
pomoci věřícím oslovit své 
kolegy a kamarády. Forma 
naší misie je, jak bych řekl vo-
jenskou terminologií, takové 
týlové zabezpečení. Sloužíme 
těm, kdo slouží. 

Pokud se ptáte na zájem, 
pak mohu potvrdit, že ohla-
sy jsou a není to vůbec špat-
né. Nicméně prodej pokrý-
vá pouze 30 % našich potřeb. 
Na počátku jsme žili z  darů  

a naše materiály jsme ta-
ké distribuovali zdarma, 
později za dobrovolný pří-
spěvek. Chtěli jsme umož-
nit co nejširšímu spektru 
dostat se k  evangeliu. Náš 
současný problém přichá-
zí s  celkovou změnou naší 
společnosti a tím i našich pod-
porovatelů. Starší generace odchází  
a s ní i dary, které poskytova-
li. Jsme tedy nuceni přejít do 
jiného režimu a naše produk-

ty prodávat. Mladší generace 
preferuje spíše klasický nákup 
zboží. S touto změnou se dří-
ve nepočítalo, proto nyní hle-
dáme nový model naší práce. 

l a poslední zvědavá 
otázka: máte nějaké plány 
a sny do budoucna?

Naše plány jsou ohraniče-
ny několika mezníky, které 
nám určují blízkou budouc-
nost. Nejmladší dcera je ny-
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ní na gymnáziu ve Skutči  
a do maturity ji zbývají ne-
celé tři roky. Zažila si již jed-
no stěhování a změnu ško-
ly, proto bychom rádi, aby 
odmaturovala právě tady. 
To znamená, že po tu do-
bu bychom zůstali v  Otra-
dově, kde mám dům. Další 
krok přijde s  tím, kam pů-
jde dcera na vysokou ško-
lu. Pokud do Brna, pak je 
pravděpodobné, že bychom 
se přesunuli na jih Moravy. 
Pocházím odtud a mám tam 
ještě rodiče a dům. S Roma-
nou jsme moc rádi, že má-
me společnou touhu sloužit 
Hospodinu. Rádi bychom, 
aby si nás použil ke své slá-
vě. Modlíme se za to, kde 
nás chce mít. Zatím nevíme 
nic bližšího. Je možné, že to 
bude nějaká misijní práce 
nebo se po čase opět vrátím 
jako kazatel do nějakého 
sboru. Ale to záleží přede-
vším na Bohu a není snad-
né cokoliv předvídat. Dnes 

mám práci v BTM a je to po-
řádná výzva. Rád bych za-
choval tuto službu i pro dal-
ší generaci věřících. Věřím, 
že o dalších našich krocích 
se dozvíte. Nechceme se ze 
sboru v  Krnově jen tak vy-

pařit. Rádi bychom zůstali 
v kontaktu. 

Bratře karle, děkujeme 
za Vaše odpovědi a věříme, 
že spolu s  Romanou nás 
občas v krnově navštívíte.                                                                                           

Tamara Maláčová

Hory
 Biblické pojmy 

Chodíte na hory?
Pak vás určitě nepřekvapí, že i bibličtí svěd-

kové rádi zdolávali výšiny, a to nejen za úče-
lem krásného výhledu nebo potýrání těla, ale 
hlavně proto, že se zde setkávali s Bohem.

Ne že by se Hospodin vyskytoval víc na 
kopcích než v dolinách. Bůh je samozřejmě 
všude a ve všem, a i ten, kdo se nikdy nevy-
škrábe na vrcholek, se s Ním může setkat. Ale 
přesto prožitek horského výšlapu člověka mů-
že povznést k vyšším cílům.

Známým „horalem“ byl například biblic-
ký Mojžíš. Všechna jeho významná setkání s 
nejprve neznámým, později důvěrně známým 
Hospodinem se odehrávají na horských hře-
benech sinajské pouště: Hora Choréb, kde k 
němu promluvil Bůh Abrahámův, Izákův a Já-
kobův z hořícího keře, hora Sínaj, kde dostal 
Zákon, znamení nové smlouvy Hospodina  
s Jeho lidem, hora Sínaj, která byla svědkem 
jeho největší pocty, ale i největšího zklamání. 

Pahorek, na kterém se Mojžíš modlil s pomo-
cí Árona a Chúra, když Izrael bojoval s Amá-
lekovci. Další a další podobná místa, až nako-
nec hora Nébo, kde Mojžíš skončil svou pouť 
vyhlídkou na zemi zaslíbenou a kde Bůh sám 
Mojžíše tajuplně pochoval, aby nikdo nevě-
děl, kde je jeho hrob.

Také život proroka Elijáše putuje od hory 
k hoře: euforický boj proti pohanským pro-
rokům Baalovým na hoře Karmel i depresív-
ní hledání smrti před tváří Boží na hoře Cho-
rébu. Závěr příběhu Elijášova sice nemluví  
o hoře, ale aspoň byl odvezen vzhůru ohni-
vým vozem.

Šalomounův chrám byl postaven na kop-
ci, na jednom z kopců jeruzalémských. Ho-
ra Sión se pak stala symbolem pouti Izraelců  
k Hospodinu, do chrámu a na svátky.

Ježíš pokračoval v tradici výšlapů. Víme, že 
se chodíval modlit na kopce, tam, kde zrovna 
byl. Jednou vzal dokonce i tři ze svých učed-
níků, aby se stali svědky Jeho setkání s výše 
zmíněnými biblickými předchůdci. Byli z to-
ho tak na větvi, že zde chtěli dokonce zalo-
žit tábor – první zmínka o táboření na horách  
v historii.

Hory zaujímají v Bibli své významné mís-
to. Proto, křesťané, pokud vás ještě vaše nohy 
unesou, choďte na hory!
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Životní pěstitelská lekce
„Pavlínka, je najvyšší 

čas pikýrovat,“ říká 
horečnatě má přítelkyně 
a přitom se okázale chytá 
za hlavu. Přemýšlím, jest-
li momentálně narážíme 
na mou mezeru ve sloven-
ské slovní zásobě nebo se 
pohybujeme někde v za-
hrádkářské terminologii. 
„Pikýrovat?“ opakuji po-
někud nejistě s ochotou 
nechat se poučit. Malé výhonky rajčat se naklá-
ní za světlem pronikajícím skrze okna a tiše se 
účastní diskuze, která rozhodne o jejich dalším 
osudu. „No, ak chceš pestovať paradajky, mala by 
si si o tom niečo prečítať,“ ukončí pak zkušenější 
zahradnice, a já si říkám, jestli jsem se přece jen 
neunáhlila. O rajčatech a jejich potřebách nevím 
takřka nic. 

Byl to ale takový ten spontánní nápad, co při-
náší radost. Když se na konci února začnou při 
obchodních pultech objevovat sazenice všeho 
druhu, jakoby se i ve mně začala probouzet touha 
po růstu. Moji předci byli velcí hospodáři. Jako 
dítě jsem jezdívala na traktoru, sbírala mande-
linky a okopávala cibuli. Všechny tyto zkušenos-
ti a rodinné dědictví mě ale nutně nepředurčily  
k tomu, stát se dobrým zemědělcem. O pěstová-
ní rajčat jsem si nic nepřečetla, nebyl čas. A tak 
jsem zkoušela, co vydrží a co zvládnu já. Snáše-
ly mnohé teplotní výkyvy, nevhodné zacháze-
ní (dětem do výhonků spadl hrnek), předčasné  
i pozdní pikýrování, sucho i přemíru vlhka. Z de-
sítek vysázených semen vzešlo mnoho. Po přesa-
zování a všech mých pochybných procesech zů-
staly na poli čtyři kusy. Když se má neúspěšnost 
nedala nijak zpochybnit, přišly další šance. Do-
stala jsem dva keříky darem. Z trhu jsem si do-
nesla pár dobře urostlých rostlin. Hned tři dny 
na to u nás zazvonila další blízká pěstitelka s dár-
kem, malé kelímky a v nich zelené lístky s rajskou 
vůní. Vážila jsem si jich. S jistou pokorou jsem se 
zaříkala, že spolu dojdeme do cíle. Konečně byly 
všechny mé triumfy v zemi. Nastal čas zalévání. 

Je léto. Nabírám vodu z potoka a nalévám kbe-
líky až po okraj. Budeme pár dní pryč a zavlažo-
vání teď převezme naše ochotná přítelkyně. Vý-
honky sílí, rostou, objevují se první květy a pak 
zelené plody. Snažím se rostliny nějak podepřít, 
ale chabě. Přiznám se, že mi dochází pěstitelská 

trpělivost. Trvá to dlou-
ho. Má únorová předsta-
va o skvostné úrodě raj-
čat, kterými budu sytit 
všechny blízké i vzdále-
né, se jaksi rozplývá. Bu-
du ráda, když to nějak do-
táhnu do konce. Konečně 
držím v rukou první rajče. 
Je červené a zralé. Krájím 
ho, vzdávám díky. Vytou-
žená odměna. Rajče ho-

nosící se všemi přídomky eko či bio produktu. Pár 
takových jich ještě přistane na našem stole, ně-
která skončí v kuchyni našich blízkých. Jsou to ale 
spíše vybraní jednotlivci. V půlce léta je nějak moc 
vlhko nebo jsem to s tím zaléváním nějak přepísk-
la. Googlím přítomné plísně a hniloby a zdá se, 
že skoro rezignuji. Pokoutně se dívám před plot  
k sousedce, jak letos dopadla ona. Ale vím, že bych 
to spíš dělat neměla. Asi to pro nás obě nebyla pří-
liš dobrá rajčatová sezóna. Je konec srpna. Z auta 
vystupuje urostlý muž a podává mi velkou bednu 
červených rajčat. Postavím ji na kuchyňskou linku 
a nevěřícně pozoruji úrodu, která mě nestála ani 
píď námahy. Je to dar. Další kbelík u nás přistane 
o pár dní později „Tak to bys měla příští rok zku-
sit znovu, když máš tolik nasbíraných zkušenos-
tí,“ konstatuje má drahá přítelkyně a já upřímně 
nevím. A ani to teď vědět nechci. Spíš tiše přemýš-
lím, jak přínosná tahle pěstitelská epizoda vlastně 
byla. A zdá se mi, že v lecčem opravdu ano.

Co se lze naučit nejen ze života rajčat aneb 
malé pěstitelské desatero:

1,  Od semínka k plodům – od startu do cíle vede 
dlouhá cesta (Žid. 10:36)

2,  Neznalost neomlouvá – vědomosti nejsou ke 
škodě (Joz. 1.8)

3,  Dědictví – sebelepší původ mě zcela nebo vů-
bec neurčuje (Fp. 3:4-6)

4,  Chyby – stávají se (Jk. 3:2)
5, Nové šance – přicházejí (Jer. 29:11)
6, Zalévaní – o co se nepečuje, to chátrá (Kol. 2:7)
7, Pomoc – potřebujeme se navzájem (Gal. 6:2)
8, Růst – dává jedině Bůh (1. Kor. 3:6)
9,  Hniloba a plíseň – porušený svět a přítomný 

hřích (Řím. 8:20-21)
10,  Nečekané dary – nekonečná milost a hojnost 

Boží (Pláč 3:22) 
Pavlína Lakomá

díkčinění 2023
Třetí říjnovou neděli jsme společně dě-

kovali Bohu za úrodu a všechny dary, 
které od Něj přijímáme. Shromáždění obo-
hatil svou přítomností i bratr senior Marek 
Zikmund s rodinou a dalšími blízkými ze 
společenství z Prostějova. Jsme vděčni za 
vzájemné a radostné chvíle. I když setká-
ní bylo především neformální, v roli seni-
ora nás navštívil možná naposledy. V blíz-
ké budoucnosti totiž bude působit v jiném 
seniorátu a na posledním konventu byl již 
zvolen jeho nástupce. Stal se jím náš teh-
dejší administrátor, bratr farář Vlastislav 
Stejskal.

Cesty dalekou afrikou
Letošní biblické hodiny jsme zahájili po-

někud netradičně, vypravěčsky v poje-
tí našeho bratra faráře Štěpána Janči. Ten 
nás prostřednictvím fotografií a živých pří-
běhů přizval na uskutečněnou misijní ces-
tu do Afriky. Mnohá místní svědectví mo-
hou být inspirací pro naši osobní cestu víry  
a povzbuzením do modliteb za potřebné. 
Srdečně zveme k dalšímu z cyklu vyprávě-
ní.

klub přístav
Na podzim jsme uskutečnili společné se-

tkání krnovsko-bruntálské skupiny dětí 
ve věku 5-8 let. Jsme vděčni za společné hry, 
zpěv, příběhy a prostor, kde nejen děti mo-
hou prohlubovat své vzájemné vztahy i vztah 
s Bohem. Plánujeme tato setkání uskutečnit 
jednou za měsíc v Bruntále. Pravidelně nás 
na své faře hostí také Krnovští.

advent na faře
Nastává čas adventu a vánočních svátků. 

V čase plném hlučných událostí a tlaku 
všech nablýskaných obchodů je velkým da-
rem najít místo ztišení a hledání podstaty 
života. Zveme Vás srdečně k společným bo-
hoslužbám. Každou neděli od 10 hodin. Dne  
25. 12. se uskuteční sváteční bohoslužba.

 aktuality z Bruntálu    uSkupinka žen
Rády bychom představily to, co pro-

žíváme během společných setkává-
ní. Skupinka probíhá pravidelně každý 
čtvrtek od 17:30-19:00 hodin na faře. 
Pokud by byla potřeba delšího času, mů-
žeme se domluvit na individuálním se-
tkání. Jsme si vědomy, že dobrá služba 
druhým obnáší náš čas. 

Na skupinku může přijít každá žena 
(není podmínkou naše společenství), 
která po obdobné skupince touží. To, 
co nás spojuje – víra v  Boha, Pána Je-
žíše Krista a Ducha svatého. Navzájem 
se utvrzujeme ve víře, čteme Bibli, chvá-
líme Boha, sdílíme se o svědectví, kte-
rá jsme v uplynulém týdnu prožily s Bo-
hem, modlíme se. Především dbáme na 
to, abychom chodily podle Božího slova 
a naplňovaly to, co v něm čteme. 

Scházíme se v počtu 3-7 žen, ale víme, 
že i kdybychom se sešly jen dvě, tak to 
má velký význam – vše bereme z rukou 
Božích jako Boží vedení a Jeho vůli. 

On ať je oslaven v  našich životech,  
a kéž jsme libou vůní, která stoupá k Je-
ho trůnu milosti. 

   Za skupinku:  
Věra Wdówková

Báseň 
Dej nám milost Pane, 
dotkni se každého z nás.
Ať neodcházíme stejní, 
ať nebloudíme v tmách.
My ti chceme, Pane, býti stále věrní.
Povzbuzuj a potěšuj nás. 
Žehnej nám.
My klepeme na dveře a Ty nám otvíráš. 

  (autor: Šárka Ivaničová)
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Zdůrazňovat týranému důležitost 
odpuštění není na místě

 Rozhovor s ukrajinským kazatelem Jevhenem Fursovem 

V neděli 22.10.2023 jsme se setkali se za-
jímavým mužem. Jevhen Fursov (kama-

rád našeho kurátora Marka Wdówky) přijal 
pozvání k nám do Krnova, aby zde posloužil 
kázáním. Nelenila jsem a rozhodla ho vyzpo-
vídat. Pokud ovšem bude ochoten odpovídat 
na mé všetečné otázky.

l Bratře Jevhene, mluvit s  Vámi je pro 
mě vzácná příležitost a tu bych ráda vy-
užila. ač pocházíte z Ukrajiny, jste kaza-
telem v Horní Suché na těšínsku. Jak se 
stalo, že jste se dostal do Slezska a půso-
bíte zde jako kazatel v  Církvi bratrské? 
Můžete se nám představit? Zajímalo by 
mě, odkud pocházíte, z jaké rodiny, jaké-
ho sboru a co jste studoval?

Narodil jsem se na Ukrajině, ve městě Ma-
riupol, v křesťanské rodině. Ve čtrnácti letech 
jsem v baptistickém sboru na Ukrajině prožil 
osobní obrácení a ve dvaceti letech zamířil na 
teologickou školu. Za tři roky jsem se rozhodl 
pokračovat ve studiích teologie v Rakousku. 
Jednou tam přijela na krátkodobý pobyt vel-
mi krásná žena z Čech. Seznámili jsme se a po 
dvou letech vzali. A ten hezký vztah trvá už 
16 let. Takhle jsem se ocitl v České republice. 

l Jak vzpomínáte na Vánoce svého dět-
ství a jak trávíte Vánoce dnes?

Vánoce byly vždy krásným obdobím. Do-
stávali jsme skromné dárky, ale důraz byl pře-
devším kladen na duchovní význam Vánoc. 
Když jsem přijel do ČR a slavil tady první Vá-
noce, hodně mě zarazilo, jak moc zdejší lidé 
zdůrazňují materiální část. Pokud nejsou dár-
ky, pak nejsou ani Vánoce.

Nyní je slavíme v  rodinném kruhu po-
dle českých tradic, které jsou většinou dob-
ré, zvlášť když na stole máme kapra. Ten mi 
velmi chutná. V Česku je hodně dobrých vá-
nočních tradic, ale je důležité, aby nás ne-

odváděly od Toho, který by měl vždy zůstat 
v centru vánočních svátků – narozený Ježíš 
Kristus. 

l Co Vás vedlo k rozhodnutí stát se ka-
zatelem?

Přiznám se, že jsem neměl v plánu být ka-
zatelem. Moje představa: občas budu dělat 
nějaké přednášky na teologická témata. Záro-
veň mi hodně ležela na srdci misie. Uvažovali 
jsme jako rodina, že po ukončení studia, poje-
deme někam na misii. Několikrát jsme se o to 
pokoušeli, ale nevyšlo to. A tak jsem řekl: „Pa-
ne, už žádnou službu na misii hledat nebudu. 
Jsem ti k  dispozici. Použij mě, jak chceš ty.“   
10 let jsem tedy pracoval v Ostravě v IT firmě 
a občas kázal v našem sboru v Horní Suché. 
Poté, co náš kazatel odešel do důchodu, vede-
ní sboru mě oslovilo, zda bych přijal povolá-
ní stát se zdejším kazatelem. Cítil jsem zod-
povědnost, jazykovou bariéru a říkal si, že na 
to nemám. Nakonec jsem se rozhodl ten krok 

víry udělat, přijmout nabídku a do kazatelské 
služby jít. Nevyhledával jsem službu kazatele, 
ona sama našla mě.

l Vloni se stalo něco, co už jsme považo-
vali za kapitolu, která patří do dějepisu: 
válka. Jak zasáhla do života Vašeho spří-
zněného sboru na Ukrajině, do osobního 
života nebo života příbuzných?

Když jsem se dozvěděl, že Ukrajina, včetně 
mého rodného Mariupolu, je bombardovaná 
ruskou armádou, první myšlenkou bylo: „Co 
je s mou rodinou, která tam zůstala?“ Čtyřia-
dvacátého února 2022 jsem ráno zavolal ses-
tře, která byla v té době v práci, a zeptal jsem 
se, co se ve městě děje. Hloupá otázka - i v te-
lefonu se ozývaly exploze, když Rusové ostře-
lovali raketami město. Ale já se zeptal, proto-
že nic jiného mě v tu chvíli nenapadlo. Sestra 
mi řekla, že všichni pracovníci museli opustit 
kanceláře a běžet do krytu. Tak jsme se roz-
loučili. Napsala mi až o pár dnů později: ve 
městě je velmi špatné mobilní spojení a není 
elektřina. Další dva měsíce nemohli dát žád-
nou zprávu a my o nich nic nevěděli. Vůbec 
žádné informace.  

Spojení se obnovilo ve chvíli, kdy Rusové 
dobyli Mariupol, a začala okupace. Moje ses-
tra dostala ruskou SIM kartu a benzínový ge-
nerátor, aby si mohli nabít telefon. Takže mi 
napsala, že všichni jsou naživu. Neměli vodu, 
elektřinu ani plyn.

Byla to pro ně těžká doba. Museli utíkat 
do krytů, sklepů; venku probíhaly kruté bo-
je a lidem hrozilo velké nebezpečí. Všude lé-
taly kulky a úlomky granátů. Naštěstí tá-
ta těsně před válkou naplnil velkou nádrž 
za domem 2,5 tunami vody. Takže v ty nej-
kritičtější měsíce měli zásoby vody i potra-
vin, protože žijí v rodinném domku na okra-
ji města. Tak přežili. Lidé v centru města 
na tom byli mnohem hůř. Nebylo kam uté-
ct, neměli žádné zásoby, pili vodu z radiáto-
rů i z praček. Dům rodičů zůstal celý. Až na 
rozbitá okna a rozstřílenou omítku je v po-
řádku.

Mnoho lidí, včetně křesťanů a kazatelů, od-
jelo z  Mariupolu. Hodně kostelů bylo zniče-
no. V  současné době zůstali ve městě větši-
nou lidé staršího věku. Mám dvě sestry, které 
po okupaci Mariupolu odjely z  města a jsou 
tady se mnou. Moji rodiče zůstali v Mariupo-
lu. Jsem s nimi v telefonickém spojení a mod-
lím se, abychom se v tomto životě mohli ješ-
tě setkat. Křesťané se scházejí na nedělních 
shromážděních v menších počtech. 

Válečné běsnění - to je šílenost. Vím, že 
problém je složitý. ale vyřeší to nějak 
válka? Stačí přece, abychom dodržovali 
desatero Božích přikázání, a žádná válka 
nemusí být. Správně napsala Marie Sva-
tošová: „putin se pasoval do role spasi-
tele prohnilého Západu. Jestli je to jeho 
hřích nebo blud, nechť posoudí psychia-
tr. nezpochybňuji morální úpadek Zápa-
du, ale ten je i v Rusku. a tak Spasitele, 
který za nás umřel na kříži a vstal z mrt-
vých, potřebujeme úplně všichni. nikdo 
jiný nás nespasí.“

Vybavují se mi slova Pána Ježíše v Mt. 24, 
6-8 v.: „Budete slyšet válečný ryk a zvěsti  
o válkách.  Musí to být, ale to ještě není ko-

• u Azovského moře - Mariupol
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nec“. Je to zajímavé tvrzení. Co tím Ježíš 
myslel? Tomuto Ježíšovu výroku porozu-
míme v  kontextu celého úryvku v Matou-
ši 24,8: „To vše (války) bude teprve začátek 
bolestí.“ A pak ve  12. verši Ježíš říká: „ . . 
.a protože se rozmůže nepravost, vychladne 
láska mnohých.“ Takže válka spadá do kate-
gorie lidské nepravosti a dovršuje její míru. 
Můžeme si připomenout dobu Noeho, kdy 
lidstvo bylo v Božích očích zkaženo a země 
plná násilí. Proč? Protože „na zemi se roz-
množila zlovůle člověka a každý výtvor jeho 
mysli i srdce je v každé chvíli jen zlý.“ (Gen. 
6:5). Myslím si, že tento verš dobře vysti-
huje, proč jsou války, včetně té na Ukrajině. 
Boží slovo poukazuje na to, že kořen váleč-
ných konfliktů se nachází hluboko uvnitř, 
v lidském srdci i mysli. Lidská „role spasite-
le“ je jen kabát, kterým člověk přikrývá svou 
vnitřní zkaženost a své zlé úmysly. Myslím 
si, že Putin spíše vystupuje jako zachrán-
ce zbytků Sovětského svazu a „duchovních 
hodnot“ ruského lidu. Paradoxně, prová-
dí tuto “záchrannou“ operaci preventivně  
a v  cizí zemi. „Ruské duchovní hodnoty“ 
jsme na Ukrajině poznali. 

  
l Slyšela jsem, že sbor v  Horní Suché, 
kde působíte, je v  kontaktu s  ukrajin-
skými sbory a snaží se pomáhat. ta po-
moc směřuje jen do sboru nebo máte 
širší záběr?

Když začala válka 24.02.2022, rozhod-
li jsme jako rodina a později jako sbor po-
sílat na Ukrajinu  humanitární pomoc. Už 
28.02.2022 naše první dodávka byla na 
ukrajinské hranici. Kromě uprchlíků do za-
hraničí, jsou na  Ukrajině tisíce vnitřních 
přesídlenců z východní části Ukrajiny, kte-
ří přišli o všechno. Místní sbory pomáhají 
právě takovým lidem. A my zase pomáhá-
me místním sborům. Tak to prostě fungu-
je v Kristově Těle. V průběhu války se po-
třeby lidí mění. Máme kontakty na místní 
sbory, které jsou aktivně zapojené do po-
moci lidem na místě, a tak můžeme posky-
tovat konkrétní pomoc potřebným lidem. 
V tomto smyslu nemáme šablony. Posíláme 
humanitární pomoc na různá místa Ukra-
jiny. S manželkou jsme se rozhodli, že do-
kud nám bude Pán Bůh dávat finanční pro-
středky, budeme v této pomoci pokračovat. 
Zdá se to neuvěřitelné, ale už více než  

20 dodávek s  potřebnými věcmi zamířilo 
na ukrajinské hranice a nikdy jsme nepo-
žadovali od lidí peníze. O to se stará Pán 
Bůh. Je opravdu štědrý a jeho zdroje jsou 
nevyčerpatelné. Jediné, co On od nás čeká 
je, abychom Mu byli k dispozici a byli věrni 
v  tom, co děláme. Chceme tedy v  této po-
moci pokračovat. Právě dnes, kdy odpoví-
dám na otázky do vašeho časopisu, je moje 
manželka na Ukrajině s další dodávkou hu-
manitární pomocí.

 
l Bratře kazateli, jednou konflikt skon-
čí. ale jak budete žít dál? Válka přines-
la mnoho slz, bolesti a smrti. dá se to 
odpustit?

Téma odpuštění je velice hluboké a důle-
žité. Velkou roli v tom hraje časový aspekt. 
V době, kdy násilník znásilňuje oběť, kdy tý-
rá svou oběť, zdůrazňovat týranému důleži-
tost odpouštění není na místě. Mnoho lidí, 
kteří se stali obětí ruské agrese, dnes říkají, 
že nikdy neodpustí ruskému národu. Myslí 
tím kolektivní zodpovědnost celého národa, 
který podporuje politiku své vlády. Takže si 
myslím, že v tuto chvíli, kdy agresor stále ni-
čí ukrajinská města a zabíjí ukrajinský ná-
rod, téma odpouštění a smíření mezi těmito 
dvěma národy, není na místě. Doufám, že až 
po několika generacích bude možné alespoň 
začít dialog na téma odpuštění.

četla jsem hezkou myšlenku od Fjodora 
Michajloviče dostojevského: „největ-
ší moc nemá síla, ale pokora a odpuště-
ní.“  Slovo odpuštění se řekne lehce, ale 
těžko udělá. Jenže to je asi jediná cesta, 
jak jako křesťané můžeme jít dál. 

l Bratře Jevhene, na závěr se vás ze-
ptám, jaký biblický verš Vás posiluje 
v této divoké době? nebo z jakých pra-
menů čerpáte energii?

Dostal jsem od jednoho bratra biblický 
verš z knihy Izajáše 50. kapitoly, druhá po-
lovina 10. verše: „…Kdo chodí v temnotách, 
kde není žádná záře, ten ať doufá v Hospodi-
novo jméno a opře se o svého Boha“. V těž-
kém období máme tendenci prožívat Boží 
slovo na osobní úrovní. Slova tohoto verše 
jsou pro mne oporou a povzbuzením. 

       Moc děkuji za Váš čas.                                                                 
Tamara Maláčová
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dRakiÁda 2023

nÁBoŽko

V  roce 2022 se drakiáda 
nekonala, proto jsem 

velmi ráda, že se nám to le-
tos podařilo. Nebylo to ale 
snadné, protože nás prová-
zela ne jedna komplikace. 
Hlavním problém bylo, že 
jsme nemohli sehnat mís-
to, kde by se drakiáda moh-
la konat. 

Už třikrát jsme byli u Mi-
noritů na Cvilíně, ale letos 
to nešlo. Kdo někdy byl na 
naší drakiádě, ví, že to ne-
ní jen o pouštění draků na 
kopci. Součástí akce bývají 
hry, soutěže pro děti, tvoře-
ní, tombola a opékačka buř-
tů. Právě z těchto důvodů je 
potřeba se někam uchýlit. 
Někde mezi mým naříkáním 
a modlitbami o pomoc, toho 
kde bychom mohli drakiá-
du udělat, mně napadl pro-
stor školy Slezské diakonie 
na Hlubčické ulici. Přišlo to 
jen tak. A já věřím, že to Pán 
Bůh nám tohle místo při-

hrál do cesty. Ve dnech, kdy 
už jsme si mysleli, že celou 
akci odpískáme, jsem se stá-
le více myšlenkami obracela 
k Pánu a volala o pomoc. Za-
čala jsem si až říkat, zda to 
není až moc. 

Ale pak jsem si uvědomi-
la, že i v Bibli se píše, že ve 
svých modlitbách máme být 
přece vytrvalí. Ano, někdy 
přijde odpověď vcelku rych-
le, ale někdy je potřeba vy-
trvat a věřit. A přesně to se 
stalo nám. O pár dní pozdě-
ji mi Štěpán, poté co jsem 
na něj vše vychrlila, řekl: já 
tam znám ředitele a zrovna 
před pár dny jsme si potyka-
li (jaká náhoda že? ). 

Pan ředitel byl velmi 
vstřícný a hodný. S  drakiá-
dou neměl problém, za což 
mu ještě jednou velice dě-
kuji. Tak tedy letos poprvé 
jsme měli netradiční draki-
ádu bez kopce. Vítr byl ale 
velice slušný a draci doce-

la dobře létali.  Děti krom 
pouštění draků vyrábě-
ly mašle našemu společné-
mu drakovi, soutěžily, hrá-
ly si a mnoho dalšího. I tak 
to byl velmi požehnaný čas. 
Bylo nás méně (některé dě-
ti nakonec nemohly dorazit 
z  důvodu nemoci), ale byl 
větší prostor si popovídat 
více s  ostatními. Povzbudit 
se, dozvědět se o sobě zase 
něco nového. 

Děkuji vám všem, kdo na 
akce, které připravujeme, 
chodíte. Největší podpo-
rou a motivací do dalších 
aktivit je pro nás právě va-
še účast a spokojenost. Dě-
kuji za pomoc všem, kteří 
se na přípravě podíleli ne-
bo se za ni modlili. Děku-
ji našemu Pánu, že jsem si 
na této akci mohla připo-
menout, jak je důležité ne-
ustávat ve svých modlit-
bách. Nebát se je opakovat 
znova a znova.

Přesně tento verš mi vždy přijde na 
mysl, když se sejdou děti na „NÁBOŽ-

KU“. Od září se pravidelně začaly uskuteč-
ňovat schůzky pro děti (zhruba od 5 do  
10 let) z bruntálského a krnovského sboru. 
Při těchto setkáních se snažíme seznámit 
děti hravou formou s  biblickými příběhy. 
Máme na to více času, než bývá zpravidla 
v nedělce, tak je prostor více s dětmi disku-
tovat, rozebírat případné nejasnosti či pro-
blémy. Děti plní úkoly a hrají hry, které se 

týkají aktuálního tématu. Zpíváme, vyrábí-
me a povídáme si. Mám pocit, že vytváří-
me krásné a požehnané společenství, skrze 
které mají děti možnost přicházet k Bohu  
a poznávat, jak úžasný a milující je. Když to 
vidím, vybavuje se mi právě zmíněný verš 
z  Lukášova evangelia. Při programech se 
střídáme se Štěpánem a manželi Lakomý-
mi z Bruntálu, kde také jednou za čas pro-
bíhá nábožko. Snad Pán požehná i nadále 
našim setkáváním.

„Nechte děti přicházet ke mně…“
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Farář kielar odešel 
do důchodu

 Co se stalo před 35 lety 

Tento rok uplynulo 35 let 
od chvíle, kdy obětavý 

farář Bronislav Kielar, kte-
rý v  našem sboru působil 
17 let, odešel do důchodu. 
Odešel ovšem jen teoreticky, 
prakticky byl činný pořád. 
Po ukončení služby u nás 
(r. 1988) byl pověřen služ-
bou v  bruntálském sboru 
na část úvazku (do r. 1994).  
A aby se nenudil, v r. 1995  -  
po rozdělení našeho sboru – 
na žádost bratra Pavla Sme-
tany, tehdejšího synodního 
seniora, opět převzal krnov-
ský hlouček evangelíků. Da-
lo by se říct, že pracoval do 
poslední chvíle na 150%, než 
v  září 2009 odešel na věč-
nost.

   Narodil se v Bludovicích 
na Těšínsku v r. 1928. V ne-
dávném čísle Dobrého pas-
týře jsme se mohli dočíst, že 
v 18 letech mu zemřela mat-
ka. Na jejím pohřbu zasle-
chl poprvé Boží volání. Stal 
se praktikujícím křesťanem 
a duchovně se rozvíjel.  Vy-
studoval elektro-průmyslov-
ku a pracoval v  Nové Huti 
jako vedoucí elektroúdržby. 
V r. 1954 se oženil a s celou 
rodinou navštěvoval sbor 
ČCE v Šenově, kde byl kurá-
torem. Když se uvolnily po-
měry v r. 1968, začal dálko-
vě studovat bohosloveckou 
fakultu v  Praze. Takto stu-
doval tři roky a pak udělal 
jáhenské zkoušky. Opustil 
dobře placené místo v  Nové 
Huti a stal se jáhnem (tehdy 

• Bronislav Kielar, listopad 2006
diákonem). Po lidsku vidě-
no šel do nejistoty. V r. 1971 
přijal místo kazatele v  na-
šem sboru, kde věrně slou-
žil až do odchodu na pen-
zi v r. 1988. Určitě právě při 
něm se naplnilo slovo z Bib-
le, Žalm 92,15: „I v šedinách 
ovoce ponese…“

Požádala jsem několik pa-
mětníků, jak vzpomínají na 
bratra Kielara.    VM

Uměl vyslechnout 
i poradit

Miluška čičmanová: „Rá-
da si vždy na něj vzpomenu. Při 
mém hledání víry – bylo to na do-
volené na Valašsku – mi byl dopo-
ručen náš evangelický sbor a bra-
tr farář Kielar. Při našem setkání 
a rozhovoru mi bratr Broněk na-
bídl modlitební skupinku u Fojtí-
ků. V létě nás pozval na naši první 3.

12
.

1.
 a

dv
en

tn
í n

ed
ěl

e
9.

45
K

rn
ov

B
oh

os
lu

žb
a 

s 
Ve

če
ří

 P
án

ě

10
.0

0
B

ru
nt

ál
bo

ho
sl

už
ba

16
.0

0
K

rn
ov

ko
nc

er
t:

 Ž
en

sk
ý 

pě
ve

ck
ý 

sb
or

7.
12

.
čt

vr
te

k
18

.0
0

U
 s

v.
 D

uc
ha

K
on

ce
rt

: b
en

ef
ic

e 
pr

o 
D

ia
ko

ni
i

10
.1

2.
2.

 a
dv

en
tn

í n
ed

ěl
e

9.
45

K
rn

ov
B

oh
os

lu
žb

a

10
.0

0
B

ru
nt

ál
B

oh
os

lu
žb

a

16
.0

0
K

rn
ov

K
on

ce
rt

: d
ět

sk
ý 

sb
or

 p
ři

 Z
Š 

Ž
iž

ko
va

11
.1

2.
po

nd
ěl

í
17

.0
0

K
rn

ov
K

on
ce

rt
: p

ěv
ec

ký
 s

bo
r 

Le
ga

to

17
.1

2.
3.

 a
dv

en
tn

í n
ed

ěl
e

10
.0

0
B

ru
nt

ál
B

oh
os

lu
žb

a 
s 

Ve
če

ří
 P

án
ě

R
an

n
í b

oh
os

lu
žb

a 
v 

k
rn

ov
ě 

se
 n

ek
on

á

16
.0

0
K

rn
ov

V
án

oč
ní

 d
iv

ad
lo

: L
O

Ď
 N

A
D

ĚJ
E

21
.1

2.
čt

vr
te

k
17

.0
0

K
rn

ov
K

on
ce

rt
: d

ět
sk

ý 
sb

or
 B

ru
m

en
do

24
.1

2.
4.

 a
dv

en
tn

í n
ed

ěl
e

R
an

n
í b

oh
os

lu
žb

a 
se

 n
ek

on
á 

v 
k

rn
ov

ě 
an

i v
 B

ru
n

tá
le

Št
ěd

rý
 v

eč
er

22
.3

0
K

rn
ov

Pů
ln

oč
ní

 b
oh

os
lu

žb
a

25
.1

2.
po

nd
ěl

í
9.

45
K

rn
ov

V
án

oč
ní

 b
oh

os
lu

žb
a 

s 
Ve

če
ří

 P
án

ě

10
.0

0
B

ru
nt

ál
V

án
oč

ní
 b

oh
os

lu
žb

a

26
.1

2.
út

er
ý

16
.0

0
K

ra
so

v
V

án
oč

ní
 b

oh
os

lu
žb

a

30
.1

2.
so

bo
ta

16
.0

0
Je

žn
ík

Př
ed

si
lv

es
tr

ov
sk

ý 
tá

bo
rá

k

31
.1

2.
ne

dě
le

9.
45

K
rn

ov
 f

ar
a

B
oh

os
lu

žb
a

10
.0

0
B

ru
nt

ál
B

oh
os

lu
žb

a

17
.0

0
K

rn
ov

 f
ar

a
Si

lv
es

tr
ov

sk
é 

po
se

ze
ní

adventní a vánoční pozvání



doBRý paStýř 23doBRý paStýř22

leden:
Ludmila krčová, Jindřich Galda, 
Vladimír Vašíř, farář Štěpán Janča,  
Ester tylečková, Karel tyleček,   
Tobiáš Hoferek, Marie čepová,   
Jiří Švéda

únor
Jan kielar, Ludmila Hoferková,  
Denisa Vyroubalová, Josef dolek, 
Viktor tyleček, Filip Hoferek

Březen
Lubomír Horák, Jiří pleva,  
Erik Svítil, Soňa lukášová,  
Antonie ničmanová, Eva Velíšková, 
Samir Yuhas, Rostislav lukáš,  
Jana Švédová, Milan Swider,  
Eliška davidová

Milí bratři  
a sestry,

Milí bratři a sestry, blíží se váno-
ce, kdy budeme slavit nejvzácnější 
narozeniny v dějinách lidstva – na-
rození Spasitele světa, Pána Ježíše 
Krista. Připomeňme si, že se Ježíš 
narodil i pro nás. Nenechme se strh-
nout komerční atmosférou, kterou 
kolem vánoc vytvářejí média a upře-
me náš vnitřní zrak na Ježíše a jeho 
dokonalé dílo spásy. 

Všem oslavencům v období leden 
až březen přejeme pevné zdraví a pl-
nost Božího požehnání. Přijměte ta-
ké povzbuzení ze Žalmu 145, verš 
5-6: „Blaze tomu, kdo má ku pomoci 
Boha Jákobova, kdo s nadějí vzhlíží 
k Hospodinu, svému Bohu, jenž uči-
nil nebesa i zemi s mořem a vším, co 
k nim patří, jenž navěky zachovává 
věrnost.“

Redakční rada Dobrého Pastýře

narozeniny  
ve sboru v lednu 
až březnu 2024

sborovou dovolenou do Vrbna pod 
Pradědem, kde byl ve sborovém 
domě správcem. Vzpomínám, že 
každé ráno byl první v  kuchyni, 
kontroloval, zda je vše v pořádku 
a obstarával nákupy. Bratr Bro-
něk byl velmi pracovitý a pokor-
ný – tak jednal s  lidmi. Dovedl 
naslouchat, nikdy neodsuzoval. 
Nevěřícímu ukazoval na tu pra-
vou cestu, používal verše z Písma. 
-  Jedna z  osobních vzpomínek: 
při rozhovoru jsem se mu svěři-
la s tím, co mne již delší dobu trá-
pí (šlo o věc mimo sbor) a bylo to 
pro mě neřešitelné. Pan farář mě 
vyslechl a jeho rada byla to „pra-
vé ořechové“. učinila jsem podle 
jeho rady a věci se prostě vyřeši-
ly. Ráda jsem poslouchala životní 
příběhy na jeho cestě víry.   Děku-
ji našemu Pánu za bratra Kielara, 
že jsem ho mohla poznat.“

Skromnost,  
moudrost a pokora

Také pro Evu Roztomi-
lou je farář Bronislav neza-
pomenutelný. „Když se řekne 
Bronislav Kielar, zaplaví mě 
vzpomínky na hluboce věřící-
ho člověka, který opravdu Bo-
ží slovo žil. Moc řečí nenadělal, 
ale co řekl, to byla pravda a ka-
ždé slovo vážil. Měla jsem ho 
ráda jako faráře a člověka od-
daného Kristu. Velmi jsem si 
vážila jeho nesmírné skrom-
nosti, moudrosti a pokory. 
Jezdili jsme s  jeho ženou Jar-
milou do Krasova na biblické 
hodiny, na modlitební schůz-
ky tady v Krnově, na návštěvy 
nemocných, doprovázela jsem 
je při pastoračních návštěvách. 
Broněk (jak jsem mu důvěrně 

směla říkat), byl - se svou že-
nou Jarmilkou – svědkem to-
ho, když jsem vyznávala své 
hříchy po mém znovuzrození. 
Byl pro mne vzorem opravdo-
vého křesťana. Často jsem je 
navštěvovala v jejich  bytě na 
Sídlišti pod Cvilínem – vzácné 
chvíle naslouchání jeho život-
ních zkušenosti, radosti a po-
učení. Na sklonku života, když 
už ležel v  nemocnici, jsem za 
ním chodila na návštěvu. Den 
před jeho ochodem k  Pánu 
mi řekl: „Evo, je velmi důle-
žité být připraven na setkání 
s  Bohem.“ Na poslední setká-
ní nikdy nezapomenu. Tenkrát 
jsem tomu moc nerozumě-
la, dnes rozumím. A čím jsem 
starší, tím častěji se ptám sa-
ma sebe: „Jsem já připravena 
na setkání s Pánem?“ 

kladl důraz na modlitby
Bratr Bedřich Marek se připojil: „Byl to ryzí člověk, 

kterého jsem si hodně vážil. Byl kurátorem ve sboru ČCE 
v Šenově, když byl osloven v r. 1971 zástupci tehdy neob-
sazeného krnovského sboru, zda by nechtěl jít do služby 
faráře do Krnova. Zároveň byl úspěšným člověkem v za-
městnání. Byl šéfem elektroúdržby v Nové huti u Ostra-
vy, a také hluboce věřícím člověkem, měl přímo pod sebou 
60 lidí. V tehdejší době – tím, že pracoval v tzv. těžkém 
průmyslu, který byl preferovaný, měl i velice slušný plat. 
A najednou jít na místo s platem o mnoho nižším. Spíše 
by se dalo mluvit o almužně než o platu, který tehdy bra-
li faráři. Doma měl manželku a tři děti. Přesto se pod Bo-
žím vedením rozhodl, že místo faráře v  Krnově přijme. 
Zapojil se velmi rychle do práce ve sboru. Pracoval inten-
zivně s tehdejší mládeží i s dalšími věkovými skupinami. 
Kladl velký důraz na modlitby. To on založil modlitební 
skupinu v tomto sboru, kde jsme se modlili za věci spoje-
né se sborem i s konkrétními lidmi.“  

• Manželé Kielarovi




